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Od doby, kdy vychází Zbůšský zpravodaj, od roku 2003, se nám nyní stalo poprvé, že máme 
dostatečný počet jednotlivých článků a naopak řešíme, který dostane přednost a bude zve-
řejněn na úkor dalších, které budou zveřejněny v příštím čísle. Máme radost, že sami obča-
né Zbůchu mají chuť přispívat do našeho místního periodika, proto také náš Zbůšský zpra-
vodaj vznikl.

Příjemné prožití jara vám přeje R.Hrdlička 

Vážení přátelé, milí spoluobčané!
První pouť v kraji, která se konala již tradičně v Úhercích a kterou v naší obci také ve stej-

ném datu slavíme, totiž na Josefa, máme za sebou a před námi jsou rovněž krásné svátky 
a to Velikonoce, které symbolizují zrození života i probouzení se přírody. Patří ale i mezi svát-
ky, které nemají stálé datum a slavit se mají první neděli po prvním jarním úplňku, což letos 
připadá až na 24.a 25. dubna.

Jak známo, dubnové počasí je vrtkavé a nevyzpytatelné, rychle se mění, ale zima však svůj 
zápas nakonec vždycky prohraje. V tomto čase ale nastává doba petrklíčů, narcisů, sněženek 
či tulipánů i japonských sakur. Pro zahrádkáře začíná ovšem i nikdy nekončící boj s plevelem 
a pro estéty doba osazování květináčů či truhlíků, avšak na jejich umístění např. na balkony 
je ještě čas. Co však rozhodně nepočká, je boj s jarní únavou, který řešíme mnoha nejrůzněj-
šími způsoby. Někdo doplňuje stravu různými potravinovými doplňky, někdo dává přednost 
spánku, jiný řeší nahromaděný nedostatek světla pobytem v přírodě či jízdou na kole. Jaro 
ale také vždycky přináší změnu času ze „zimního“- středoevropského na čas „letní“, což pro 
některé z nás přináší opět malý problém, než si organismus na změnu režimu navykne.

Letošní jaro ale nám všem také přineslo povinnost, kterou pro nás připravil ČSÚ (Český 
statistický úřad) a tou povinností bylo vyplnit roznesené formuláře vztahující se ke sčítání 
lidu, domů a bytů. Zkrátka v určitý čas by měl celý národ sedět doma a vyplňovat patřičné 
kolonky a ať se nám to líbí nebo ne, do 14.4. 2011 bychom měli všichni vyplněné formulá-
ře odevzdat.

V naší obci však končící zima, předjaří či jaro přineslo také několik akcí, o kterých bych 
se rád zmínil.

Tak v první řadě SDH Zbůch zasahoval ve dnech 13. a 14.1. 2011 v Nýřanech a 15.1. 2011 
v Bdeněvsi při povodních v povodí řeky Mže. Tato účinná pomoc byla velmi kladně vyhodno-
cena jednak starostou města Nýřan a jednak i starostou obce Bdeněves a SDH Zbůch vyslo-
vili oba starostové veřejné poděkování.

 Ještě rovněž v měsíci lednu se uskutečnily výroční schůze SDH a to 22.1. 2011 v sále 
restaurace Baník ve Zbůchu a 29.1. 2011 v hasičské zbrojnici v Červeném Újezdě. Na obou 
výročních schůzích, kterých jsem se se starostou obce osobně zúčastnil se hodnotila činnost 
SDH za uplynulé období a vyhodnoceni byli za celoroční práci nejlepší členové. Večer pak pat-
řil hasičské zábavě, což vždy přináší bujaré veselí a uvolnění.

Výroční valnou hromadu však měli i sportovci TJ Baník Zbůch a po delší době pak také 
Myslivecké sdružení a to 11.2. 2011 od 18°° hod. v restauraci „V Cihelně“. Napsal jsem úmy-
slně po delší době, ale možná bych měl upřesnit, že po delší době opět ve Zbůchu, protože 
v minulých letech se tato výroční schůze konávala v Úhercích. Jsem rád, že se po delší době 
sešli myslivci zase ve Zbůchu, neboť jak fotbalisté tak i myslivci mají v naší obci dlouholetou 
tradici. I na výše jmenovaných výročních schůzích bylo zhodnoceno uplynulé období a nastí-
nily se i úkoly pro letošní rok.

SDH Červený Újezd také uspořádal dne 28.2. 2011 v restauraci Baník ve Zbůchu „Hasič-
ský bál“, kde se všichni přítomní jistě dobře pobavili.

Dne 12.3. 2011 prošel naší obcí maškarní průvod a celou akci si vzali pod patronát opět 
hasiči – přesněji SDH Zbůch a za doprovodu kapely prošel tento veselý průvod valnou 

část obce, kde si na své přišla i řada dětí, 
ale samozřejmě především dospělí. Ti celou 
vydařenou akci, které přálo i počasí, zakon-
čili „Masopustní zábavou“.

Avšak nejen zábava provázela předjaří 
v naší obci. Nikomu z občanů snad nemoh-
lo uniknout, že určité části obce jsou opět 
rozkopány a rozebrána je částečně i tzv. 
zámková dlažba. V naší obci totiž probíhá 
výstavba vedení NN (nízkého napětí) a VO 
(veřejného osvětlení) do zemních kabelů, 
kterou zajišťuje a financuje ČEZ Distribuce 
a.s. a to přímo na Náměstí a v ulicích část 
Plzeňské, 5. května, Lomené a Průkopnic-
ké. Zhotovitelem stavby je firma SAG Čes-
ko a.s.

A proč se to všechno děje? Zjednodušeně 
řečeno, stávající dosloužilé vedení NN a VO 
bude demontováno včetně opěrných bodů 
a umístěno do země. Bohužel, celá akce při-
nesla s sebou i rozkopané chodníky apod., 
což však příslušná firma má opět uvést do 
původního stavu.

K jaru ovšem patří i úklid. A to nejen 
u nás doma či na našich zahradách, ale i 
v naší obci, a tak jste v poslední době moh-
li potkávat či vidět pracovníky OÚ v kory-
tě Zálužského potoka či v Červeném Újezdě, 
kde prováděli prořez nevhodně rostoucích 
dřevin.

Celá uplynulá zima však byla snad až 
nezvykle dlouhá a náročná jak na množství 
sněhu, tak i na posyp chodníků a komu-
nikací. Vše se pochopitelně projevilo i na 
vynaložených prostředcích na zimní údrž-
bu. Ovšem tento stav byl na takřka celém 
území naší republiky. Zkrátka dlouhá zima 
nám dala zabrat a téměř všichni jsme rádi, 
že sníh už konečně vystřídala i nově rašící 
zelená tráva a objevují se první květy. 

Sluníčko však opět ukazuje na nepo-
řádek, který někteří z nás dokáží udělat 
kolem sběrných nádob a dokonce se obje-
vil i „nový prvek“, kdy určití jednotlivci si 
poradili s odpadky tak, že je snad rovnou 
vysypali pod okna svého příbytku, vůbec 
nehledíc na fakt, že je vítr rozfouká po oko-
lí, o šířícím se pachu ani nemluvě. Obracím 
se proto na všechny občany se žádostí, aby 
pochopitelně sběrné nádoby využívali, ale 
udržovali v jejich okolí pořádek. Stejně tak 
prosím všechny spoluobčany, aby využíva-
li i sběrný dvůr. Není rozhodně nutné vypa-
lovat trávu či pálit nejrůznější odpad na 
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svých zahradách a štiplavým kouřem obtěžovat svoje okolí. Ve sběrném dvoře je k dispozici i 
tzv. štěpkovač, který si dokáže hravě poradit i s hromadou větví.

 Domnívám se, že bychom životnímu prostředí měli pomáhat, nikoliv mu škodit. Vždyť čer-
stvě v paměti máme nedávnou přírodní katastrofu které nešlo zabránit žádným způsobem a 
která postihla část Japonska a s jejímiž následky se budou Japonci vypořádávat řadu dlou-
hých let, ale částečně se tato katastrofa dotkla i značně vzdálených zemí, o ekonomice raději 
ani nemluvě. Nač tedy přírodě ještě více škodit? Proč v lese odhazovat např. PET lahve, které 
se za našeho života prostě vůbec nerozloží? 

 Přátelé, užívejme života, věnujme se svým koníčkům či navštivme nějakou tu výstavu, 
zámek či podejme nějaký sportovní výkon v rámci svých fyzických možností a radujme se 
z nastávajících krásných dní.

 Všem občanům naší obce přeji příjemné, slunečné, zkrátka po všech stránkách vydařené 
velikonoční svátky i krásné májové dny.      

Zpracoval: J. Skála

usNeseNí
z 2. veřejného zasedání Zastupitelstva obce Zbůch konaného

30. března 2011 v sále restaurace Baník ve Zbůchu

Zastupitelstvo obce Zbůch na svém zasedá-
ní projednalo a:

1. schvaluje zprávu o činnosti a postup rady 
obce za období od jednání zastupitelstva obce 
dne 15. prosince 2010 do dnešního zasedání

2. schvaluje Výroční zprávu za rok 2010 pod-
le zákona č. 106/1999 Sb., o poskytování 
informací

3. schvaluje Závěrečný účet hospodaření 
obce Zbůch za rok 2010 a souhlasí s celoroč-
ním hospodařením bez výhrad. Příjmy byly 
ve výši 29 746 806,76 Kč a výdaje byly ve výši 
26 633 074,63 Kč. Saldo příjmů a výdajů je 
ve výši + 3 113 732,13 Kč.

Hospodářský výsledek obce podle sestavy 
Výkaz zisku a ztráty je ve výši 	
+ 1 766 887,89 Kč

4. schvaluje Zprávu o výsledku přezkoumání 
hospodaření ÚSC Zbůch za rok 2010

5. schvaluje výsledek hospodaření za rok 
2010, tj. Závěrečný účet a inventuru Mikro-
region Radbuza za rok 2010

6. schvaluje Zprávu nezávislého auditora o 
výsledku přezkoumání hospodaření Mikro-
region Radbuza za rok 2010

7. schvaluje a vydává Obecně závaznou 
vyhlášku č.1/2011 o místních poplatcích

8. schvaluje a deleguje starostu obce Ing. 
Jiřího Hájka jako svého zástupce na valné 
hromady společnosti Vodárenská a kanali-
zační a.s., IČO : 497 86 709, se sídlem Neru-
dova 25/982, Plzeň pro volební období 2010 
– 2014

9. schvaluje proplacení příspěvku ve výši 
50.000.- Kč na činnost TJ Baník Zbůch v II. 
Q roku 2011

 10. schvaluje Dodatek č. 4 ke Smlou-
vě o nájmu a provozování vodohospodář-
ského majetku ve vlastnictví obce Zbůch 
ze dne 10. 12. 2004, ve znění dodatků č. 1, 
2 a 3 a pověřuje starostu obce jeho podpi-
sem. Zároveň ruší usnesení č. 4 z 19. zase-
dání zastupitelstva obce konaného dne 24. 
září 2010

11. schvaluje veřejnoprávní smlouvu uza-
vřenou mezi Obcí Zbůch a Městem Nýřany 
o výkonu přenesené působnosti podle záko-
na o přestupcích. Zároveň ruší usnesení č. 7 
z 1. zasedání zastupitelstva obce konaného 
dne 15. prosince 2010

12. schvaluje odkup pozemku parcelní 
č. 320 o výměře 71 m2 v k.ú. Zbůch za cenu 
500.- Kč/ 1 m2 od spoluvlastníků pana Pavla 
Heicla, bytem ve Zbůch a pana Václava Heic-
la, bytem v Plzni do vlastnictví Obce Zbůch 
a pověřuje starostu obce podpisem kupní 
smlouvy

13. Zastupitelstvo obce považuje námit-
ku zastupitele obce pana Ščepky k zápi-
su z 1. zasedání zastupitelstva obce, které 
se konalo 15. prosince 2010, za bezdůvod-
nou, protože nesměřuje proti žádné z obsa-
hových náležitostí zápisu tak, jak předpoklá-
dá zákon. Z tohoto důvodu ji zamítá a zápis 
z 1. zasedání zastupitelstva obce se tímto 
považuje za správný a schvaluje jej 

 Ing. Jiří Hájek  Josef Skála
	 starosta  místostarosta

KVĚTEN
Květuše Böhmová	
Jana Zemanová	
Helena Nováková	
Bedřiška Bezděková	
Jaroslav Zelenka	
Karel Miarko	

DUBEN
Jarmila Jindřichová	
Jaroslava Fikrlová	
Josef Váchal	
Josef Janka	
Jan Lischka	
Marie Schejbalová	
Josef Sedláček

ČERVEN	
Jiřina Telínová	
Jaroslava Volfová	
Jan Liška

Jana Kowalczyková	
František Zikmund	
Jiří Kuča	
Marie Sedláčková	
František Hajšman	
Anna Spillerová	
Václav Wenig

PřírodovědNý 
kroužek Navštívil 

oboru  
v HradišťaNecH

Poslední únorovou sobotu jsme se se svý-
mi kamarády ze Stoda vydali do Hradišťan, 
abychom zde v tuto roční dobu pozorovali 
v oboře mufloní a dančí zvěř. Přivítal nás 
majitel obory, pan Spěvák, který nám při 

sledování zvěře poskytl veškeré informa-
ce o tomto zařízení (jakou má obora roz-
lohu, odkud tato zvěř pochází, jak se zvěř 
přikrmuje a jiné zajímavosti). Po této zají-
mavé prohlídce naše návštěva pokračova-
la na bývalé fořtovně u paní Miličkové, kde 
žije s rodinou. Zde si děti prohlédly kunu 
skalní a ochočeného divočáka a též velkým 
zpestřením byla ukázka vycpaných drav-
ců, zpěvných ptáků a lesní zvěře. Nechybě-
la ani sbírka paroží. Zajímavá byla ukázka 
výcviku loveckého psa, kterou předvedl pan 
Konopík z Mysliveckého sdružení v Holýšo-
vě. K pěknému zážitku přispělo slunečné 
počasí a milé pohoštění, které pro nás obě 
dvě rodiny připravily, za což jim patří velké 
poděkování.

 Za přírodovědný kroužek Mgr. Irena Svobodová

• V našem Zpravodaji rádi zveřejňujeme 
informace o různých akcích, kde naši obča-
né získali nejvyšší ocenění, o to více, když 
tato ocenění přiváží zástupci naší nejmladší 
generace. V tomto případě se jedná o žáky-
ni Základní školy ve Zbůchu, Lindu Het-
tlerovou, která se věnuje tanci. Několik let 
je členkou EBTS tanečního studia v Nýřa-
nech. Pod odborným vedením, paní E. Bar-
tovské získala jejich taneční skupina na 
loňském Mistrovství Čech, které se konalo 
v Chomutově, druhé místo. Skladbou – Tyr-
kysová show – na Mistrovství světa, které 
se pro změnu konalo v Liberci, získaly dív-
ky čtvrté místo. Pouhý jeden bod jim chy-
běl k tomu, aby stály „na bedně“. Přesto 
odjížděly z tohoto šampionátu spokojeny. 
Přejeme naší žákyni, Lindě Hettlerové dal-
ší sportovní úspěchy.

R. Hrdlička
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volejbalový oddíl Při baNíku ZbŮcH

Můj žiVoT s foTBALEM – ZDENĚK přiBáň 
odMěNY a oceNěNí  čtvrtá, závěrečná část

Za svoji aktivní hráčskou a funkcionářskou činnost získal pan Zde-
něk Přibáň mnoho odměn a ocenění. Jsou to např.:

Čestné uznání oddílu kopané TJ Baník Zbůch za 25 let aktivní 
činnosti z roku 1979	
Dřevěná plaketa s kovovým štítkem a míčem k 50. narozeninám 
od oddílu Baník Zbůch	
Skleněná váza s věnováním k 60. narozeninám od oddílu Baní-
ku Zbůch	
2 x medaile „Za zásluhy“ od OV ČSTV Plzeň – sever	
Pamětní medaile od ÚV ČSTV u příležitosti 40. Výročí sjednoce-
ní  tělovýchovy	
Cena JUDr. Václava Jíry II. stupně s odznakem od Českomorav-
ského  fotbalového svazu k jeho 70. narozeninám v roce 2000, 
předanou  v našem hlavním městě v hotelu Praha	
Pamětní list „Za zásluhy a rozvoj fotbalu“ od Českomoravského	
fotbalového svazu	
Keramický korbel s věnováním od Okresního fotbalového svazu 
jako osobnost roku 2003	
Medaili za práci ve prospěch tělovýchovy a sportu od Okresního  
tělovýchovného a sportovního sdružení Plzeň – sever v roce 2005

Jak sám pan Přibáň dodal: „Toto všechno jsou čestné ceny bez 
finančního ocenění, přesto musím přiznat, že v dávných letech jsme 
dostávali za vítězství asi ve dvou sezónách 20.- Kč za vyhraný zápas. 
Pochopitelně na zbohatnutí to nebylo“.

vzPOMÍnKA nA závěr

„V tomto svém vzpomínání 
nemohu zapomenout na ty členy, 
kteří byli v mých začátcích mými 
učiteli a spolupracovníky. Bylo 
jich hodně, všem děkuji a z toho 
množství jsem vybral – jedenáct-
ku – v tomto abecedním složení: 
Amerling Josef, Hulinský Franti-
šek, Kadlec Josef, Karhan Fran-
tišek, Lischka Karel, Pechr Petr, 

Prokop Rudolf, Waldman Anto-
nín, Zach Alois a Žáček Josef. 
Bohužel, již všichni zemře-
li, ale nezapomněl jsem na ně. 
A nesmím zapomenout i na svo-
ji manželku, bez jejího pocho-
pení a podpory bych se nemohl 
svému koníčku věnovat tak, jak 
jsem chtěl a potřeboval“.

 Zdeněk Přibáň

 Dovolte mi, abych vás seznámil se vzni-
kem a činností nejmladšího oddílu v TJ Baník 
Zbůch, oddílu volejbalu.

 Jak vlastně došlo k jeho založení ? Několik 
let jsme chodili hrát do školní tělocvičny ve 
Zbůchu. Postupně však ubývalo těch, kteří 
chodili pravidelně. Stáli jsme před otázkou, 
jestli toho nechat úplně, nebo začít hrát jin-
de. Zvítězila druhá možnost a tak jsme začali 
dojíždět do tělocvičny v Chotěšově, kam cho-
dili hrát místní, podobně jako původně my 
u nás. Zároveň jsme každé léto navštěvova-
li různé volejbalové turnaje. Naše sebevědo-
mí vzrostlo natolik, že jsme začali uvažovat 
o přihlášce do některé ze soutěží. Výrazně 
tomu napomohl i fakt, že se ve Zbůchu vybu-
doval nový volejbalový kurt.

 Po krátké úvaze padlo rozhodnutí pro 
soutěž Městského přeboru Plzeň. Po vyříze-
ní nezbytných formalit, jako je zaregistrová-
ní nového oddílu, registrace hráčů a zaplace-
ní všech poplatků, jsme podali přihlášku do 
soutěže a v září 2009 začali tuto soutěž hrát. 
Hned po několika prvních zápasech při-
šel rychlý pád. Zjistili jsme, že i volejbal na 

městské úrovni má svoji kvalitu. Po čase js-
me přišli na to, že za většinu týmů bojují hrá-
či, kteří hráli před lety ve vyšších soutěžích 
a někteří dokonce i 1. ligu. Po podzimní čás-
ti jsme tedy skončili na 11., tedy předposled-
ní příčce.

 Ani to nás neodradilo a během zimní pře-
stávky jsme se přihlásili do soutěže Plzeň-
sever. Tato se hraje turnajově od října do 
dubna, čtyřikrát na podzim a čtyřikrát na ja-
ře. Brali jsme to hlavně jako přípravu na jar-
ní část Plzně-města. Přesto jsme skončili na 
slušném šestém místě z devíti týmů. I díky 
tomu jsme jarní část Plzně-města odehráli 
lépe než podzimní. Přes zlepšený výkon jsme 
však ztrátu v bodování nedohnali a náš prv-
ní soutěžní ročník jsme skončili desátí z dva-
nácti týmů.

 Během loňského léta přestoupil jeden 
z našich hráčů do Stoda, ale získali jsme dva 
nové, kteří mají zkušenosti i z krajských sou-
těží. V současné době máme na soupisce 13 
aktivních hráčů.

 Podzimní část sezóny 2010 – 2011 jsme 
začali mnohem lépe než předchozí ročník, 

a tak přezimujeme na šestém místě, pouhé 
dva body od třetího. Během této přestávky js-
me se opět přihlásili na soutěž Plzeň-sever 
a nyní, dvě kola před koncem, už nemůžeme 
skončit hůře než čtvrtí.

 Co dodat ? Bohužel moc mladých se k nám 
nehrne a řadě z nás je kolem 40 let. Navíc 
přímo ze Zbůchu jsme na soupisce jen čty-
ři. Ostatní spoluhráči jsou z Chotěšova, Sto-
da, Hradce u Stoda, Dobřan, Nýřan a Plzně. 
Přesto věříme, že se nám volejbal ve Zbůchu 
podaří udržet i pro další sezóny. 

 A nakonec věc, která nás trochu trápí. Je 
to absence regulérní tělocvičny ve Zbůchu. 
Školní tělocvična je malá a tak jsme nuce-
ni celou zimu dojíždět trénovat do Chotěšova 
a Stoda a když na nás vychází pořadatelství 
soutěže Plzeň-sever, musíme opět do Stoda.

 Závěrem bychom chtěli poděkovat obci 
Zbůch za pomoc při výstavbě obou kurtů , 
pískového i antukového, čímž nám umožni-
li soutěž hrát.

 S pozdravem, sportu zdar a volejbalu 
zvlášť.

Petr Kuča

Hasiči

bilaNcovali

V druhé polovině ledna se 
sešli naši dobrovolní hasi-
či, aby zhodnotili uplynulý 
rok. SDH ze Zbůchu jednal 
v sobotu 22. 1. v restaura-
ci Baník a SDH z Červeného 
Újezda zasedal o týden poz-
ději ve svém klubu.

Vzhledem k tomu, že při letoš-
ních lednových povodních nebyla 
naše obec bezprostředně ohrože-
na velkou vodou, pomáhali členo-
vé SDH Zbůch svým kolegům 13. 
a 14. ledna v Nýřanech a 15. ledna 
v Bdeněvsi. Za tuto pomoc vyslo-
vil starosta města Nýřany Ing. 
Jiří Davídek a starosta obce Bde-
něves Ing. Josef Šmíd poděková-
ní za účinnou pomoc při ochraně 
majetku. Jiří Hájek, starosta
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Pedagogům v naší škole velice záleží na tom, aby žáci získali nejen 
kvalitní základní vzdělání, ale také aby byli připraveni ke studiu na 
různých typech středních škol. Snažíme se dětem představit široké 
spektrum jejich možností a vést je k zodpovědnému výběru budou-
cího povolání. Proto jsme se také zapojili do projektu Aktivní moti-
vace žáků ZŠ. 

V rámci tohoto projektu žáci sedmé a osmé třídy navštívili 24. 
února Integrovanou střední školu ve Stodu. A byla to exkurze nad 
jiné přínosná. Děti měly možnost seznámit se s nabídkou této školy 
velice zábavnou, interaktivní formou. Obor mechanik zaujal elektro-
nickými stavebnicemi a soutěží. Za jak dlouho byste dokázali složit 
ze součástek funkční FM rádio? Jan Koutský to dokázal za necelé tři 
minuty! A ani děvčata se nenechala zahanbit – rádio sestavené hbi-
týma rukama Kamily Michnerové se rozehrálo už za šest minut.

Dalšími představenými obory byly kuchař-číšník a kadeřnice. 
A co všechno si děti vyzkoušely? Deset způsobů, jak složit ubrousek 
na slavnostní stůl, zdobení perníčků, přípravu palačinky. Ale kdy-
byste se zeptali na největší zážitky, tak ty se bezpochyby týkaly vla-
sových kreací, kterými hlavy našich žáků vylepšily šikovné kadeř-
nické učnice. 

A co říct závěrem? Snad jen to, že celá akce byla skvěle připravená 
a přínosná. Chtěli bychom tímto ISŠ Stod poděkovat a vyjádřit nadě-
ji, že podobná akce se bude konat i příští rok. 

eXkurZe do isš ve stodě 

úsPěcH žákYNě 
ZákladNí školY  

ve ZbŮcHu
Jsme velmi hrdí na to, že Anežka Klaub-

rová, žákyně naší školy, získala ocenění 
společnosti sCio za druhý nejlepší výsle-
dek v Plzeňském kraji v testu z českého 
jazyka devátých tříd základních škol. Bla-
hopřejeme jí a přejeme úspěch v dalším, 
středoškolském studiu.

 Naděžda Borusíková, ZŠ Zbůch

koMise 750 let 
obce ZbŮcH

Členové Komise 750 let obce Zbůch 
(František König, František Bláha, Vác-
lav Pavlík, Karel Mašat a Rudolf Hrdlič-
ka) se pravidelně schází na schůzkách na 
kterých hodnotí, řeší či připravují různé 
akce. Kladně byla hodnocena oprava smír-
čího kříže v Červeném Újezdě a jeho finanč-
ní zajištění ze strany jak Krajského úřadu 
v Plzni, tak i samotného našeho obecního 
úřadu. Komise souhlasí, aby naše obecní 
kroniky byly poslány do Okresního archi-
vu v Plasích, kde budou pro náš OÚ zpraco-
vány kopie, resp. do Chebu, kde se zpracu-
jí do DIGI podoby. Členové komise se budou 
podílet na přípravách akce Mikroregionu 
Radbuza, kdy v polovině letošního června 
Obecní úřad ve Zbůchu zajišťuje výjezdní 
aktiv starostů, zároveň cyklovýlet po tomto 
regionu. Neméně důležité budou v letošním 
roce dvě akce: ta první se uskuteční v září 
v Chodově u Karlových Varů, kde bude pro-
bíhat 15.setkání hornických měst a obcí 
a tou druhou bude v říjnu výstava na našem 
obecním úřadě u příležitosti - 80 let pošty 
ve Zbůchu a 150 let železniční tratě Plzeň 
/ Furth i./W.  Za Komisi 750 let obce Zbůch 

R. Hrdlička

Mo črs – líNě

Vedení MO Českého rybářského svazu 
v Líních pořádá každým rokem pro své nej-
mladší členy a jejich přátele dvě důležité 
a hlavně záslužné akce. Tou první je vždy 
o prázdninách letní rybářský tábor v Klad-
rubech u Stříbra. Druhou je naopak zim-
ní rekreace, kterou využívají mladí milov-
níci lyžování teprve několik let. Přesto si ji 
oblíbili a rádi jezdí do útulné chaty v Hojso-
vě Stráži na Železnorudsku. Je to třípatro-

vá chata bývalých kdyňských strojíren, kte-
rá dnes je v soukromých rukou a kde všichni 
vždy na čtyři dny nachází veškeré pohodlí. 
Výbor MO ČRS – Líně děkuje všem vedoucím 
z řad dobrovolných pracovníků, kteří často 
si musí brát osobní volno na zajištění těch-
to akcí. Poděkování patří též panu Josefu 
Flemrovi za dopravu a hlavně velký dík pat-
ří paní Stanislavě Egermayerové za sponzor-
ský dar.

 R. Hrdlička

recitačNí soutěž
Rok se s rokem sešel 

a nás, letos již počtvrté, 
čekalo klání v recitaci. Kon-
cem února jsme si uspořáda-
li školní kolo. Žáci soutěžili 
ve třech kategoriích pod-
le věku. Všichni soutěžící 
se pilně připravili, aby jejich 
přednes byl co nejlepší.

Nakonec jsme do okres-
ního kola, které se konalo 
v Nýřanech, vybrali 5 žáků. 
Z druhé třídy jely Kateři-
na Eisenhamerová a Hele-
na Trávová, ze čtvrté třídy 
Eva Pomajbíková a Veronika 
Kořínková a z páté třídy jel 
Petr Torma.

Musím říci, že v konkuren-
ci, která na nás v Nýřanech 
čekala, jsme se neztratili 
a se ctí jsme reprezentovali 
naši malou zbůšskou školu.

Recitátorům děkuji za 
jejich píli a vzornou repre-
zentaci školy.

 Mgr. Irena Svobodová
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Zálužský Potok
Zbytečně se neříká, že „Neš 	t 	ě 	s 	tí nechodí 

po horách, ale po lidech“. 
Dovolte mi, abych se vrátil o několik let 

zpátky a připomněl jsem si s vámi, že se 
psal rok 2002, kdy nás postihla tzv. „Stoletá 
voda“. Na základě tohoto přírodního neš 	t 	ě 	s 	tí, 
rozhodla tehdy rada obce Zbůch, že vynaloží 
vysokou finanční částku, pochopitelně za 
podpory našeho státu, na rozšíření průtoku 
Zálužského potoka přímo pod návsí. Což se 
nakonec potvrdilo, že to byla výborná inves-
tice v tom smyslu, že už se toto neš 	t 	ě 	s 	tí neo-
pakovalo i když po půl roce, v lednu 2003 
se pokoušel přírodní živel nás opět vyzkou-
šet v ostražitosti. Až nyní, přesně po osmi 
letech, díky nadměrnému tání sněhu, jsme 
zde měli zase vysokou vodu a podle napl-
něnosti propustků pod návsí bylo možno 
odhadnout, že se jednalo o 50tiletou vodu. 

Ne tedy už v takové míře jako v r. 2002, přes-
to jsme mohli zažít neš 	t 	ě 	s 	tí největší. To, když 
v inkriminované době se pohybovala v těsné 
blízkosti Zálužského potoka paní Bohumi-
la Hettlerová. Později sama přiznala, že ani 
neví, jak se to přihodilo. „Byl to okamžik 
a najednou jsem se ocitla v korytě“. Š 	t 	ě 	s 	tí, 
že v tom čase přijela ke svým rodičům Moni-
ka Málková, která uslyšela paní Hettlerovou, 
jak volá o pomoc. Následovala záchrana do 
které se zapojila celá rodina pana J. Málka. 
Záchranná služba paní Bohumilu Hettlero-
vou odvezla do plzeňské nemocnice a v těch-
to dnech je už doma mezi nejbližšími. A co na 
závěr : Je dobře, že tento příběh měl šťastný 
konec. Rodina Hettlerových chce touto ces-
tou poděkovat jak paní Monice Málkové za 
okamžitou pomoc, tak i za pomoc následnou 
všem jejím rodinným příslušníkům.

jsMe NárodeM 
cestovatelŮ 

Již naši předkové rádi poznávali nové kra-
jiny. Takovým příkladem byl Kryštof Harant 
z Polžic a Bezdružic, který na konci 16. sto-
letí se svým švagrem, Heřmanem Černí-
nem z Chudenic odjel na cestu do Středo-
moří, Palestiny a Egypta. Ze školních lavic 
víme, že v 19. stol. procestoval část Afriky 
dr. Emil Holub, naopak průkopníkem seve-
ru byl Jan Eskymo Welzl, který se narodil 
v moravském Zábřehu. Nesmíme zapome-
nout ani na Vojtu Náprstka, který se díky 
revoluci z r. 1848,dostal do Ameriky. Našimi 
nejznámějšími cestovateli byla dvojice Jiří 
Hanzelka – Miroslav Zikmund. V posled-
ních letech se stala cykloturistika nejpopu-
lárnějším druhem poznávání cizích krajů.	
Nejznámějšími cykloturisty u nás, kteří 
proslavili Českou republiku po celém svě-
tě byl Vítězslav Dostál a dvojice Lucie Kova-
říková – Michal Jon, kteří na kole objeli na-
ši zeměkouli.

Ve Zbůchu máme několik schopných 
a úžasně aktivních turistů, kteří využíva-
jí každou volnou chvilku, aby prochodili 
ten či onen kout naší republiky,či neproje-
li v sedle kola ten či onen region.

Tím turistickým „majákem“ je Václav 
Straka, který byl mnoho let členem Krajské-
ho výboru turistiky a měl na starost turis-
tické značení. I v dnešním, důchodovém 
věku se podílí na jednotlivých akcích turis-
tů v sousedních Líních, kde je členem.

V tomto čísle zahajujeme seriál článků 
o jeho výletech a aktivitách.

R.H.

verNeovská cesta koleM 
rePublikY  1. část

„Po ukončení seriálu 15. Cykloturistických 
akcí pod názvem Za krásami domova, který 
se uskutečnil v různých oblastech naší vlas-
ti v letech 1997 – 2007, jsem dostal originál-
ní nápad, objet republiku po nejokrajovějších 
cyklotrasách. Tenhle projekt mne lákal nejen 
svou absurditou, ale také kvůli tomu, že uvi-
díme místa, kam se běžně nedostaneme tře-
ba proto, že tam lišky dávají dobrou noc.	
Itinerář, který jsem předem pro cestu dlou-
hou 2802 km připravil, vzdáleně připomí-
ná Cestu Phielase Fogga kolem světa. Cosi 
verneovského ve smyslu hledání neobvyk-
lého a dobrodružného možná v inspiraci té 
cesty bylo. S itinerářem, který zahrnoval 
šest cykloakcí pod názvem Po cyklotrasách 
okolo ČR v letech 2008 – 2010 s projetím 
všech příhraničních oblastí naší republiky 
jsem vyzval všechny milovníky o tento druh 
rekreačního sportu ve Zbůšském zpravoda-
ji číslo 1, ročníku 6, který vyšel v 1. čtvrtle-
tí 2008, k možnosti se těchto akcí zúčastnit.	
Z Domažlic jsme na kolech vyrazili 26. květ-
na 2008 a vrátit jsme se měli po obkroužení 
republiky za 55 dnů. Nicméně podobně jako 
Phielas Fogg se svým sluhou Passepartou-
tem jsme museli často improvizovat a tak se 
itinerář stal pouze směrovým vodítkem míst, 
které máme projet. Důvody byly různé. Od 
problémů s přepravou kol po železnici zavi-
něné výlukami vlaků, mnohdy jejich zpoždě-
ním přes rozdíly mezi cyklotrasami uvedený-
mi v mapách, avšak v terénu vyznačenými 
jinak, nebo nevyznačenými vůbec. Důvodem 
byly i uzavřené plánované ubytovací objekty, 
či dokonce ve dvou případech nutnost sháně-
ní náhradního ubytování, že nám byla objed-
návka noclehů potvrzena, avšak noclehy 
nezajištěny. V několika případech se na vynu-
cených změnách části tras podílelo nepříz-
nivé počasí. Tím ovšem podobnost s Verne-

em končí. My jsme měli možnost nahlédnout 
do české, moravské i slezské kotliny ze všech 
světových stran a všech pohraničních poho-
ří. Začali jsme na Chodsku a postupně js-
me projeli Šumavu – Železnorudsko – Povy-
dří – Trojmezí – Lipno – Novohradské hory 
– Třeboňsko a Horní Lužici – Slavonicko – 
Podyjí – Slovácko – Bílé Karpaty – Javorníky 
– Moravskoslezské Beskydy – Slezské Bes-
kydy – Jablůnkovsko – Ostravsko – Opavsko 
– Krnovsko – Jesenicko – Rychlebské hory – 
Králický Sněžník – Orlické hory – Broumov-
sko – Vraní hory – Krkonoše – Jizerské hory 
– Frýdlantsko – Lužické hory – Šluknov-
sko – České Švýcarsko – Děčínsko – Krušné 
hory – Teplicko – Chomutovsko – Mostecko 
– Karlovarsko – Kraslicko – Ašsko – Cheb-
sko – Český les a Chodskem jsme se vráti-
li zpět do Domažlic po 54 dnech, 10. Října 
2010. Celkem jsme na kolech ujeli 3038 Km 
a navíc jsme ušli pěšky dalších 63,5 Km za 
turisticky zajímavými místy. Několikrát js-
me navštívili i pohraniční oblasti soused-
ních států v Rakousku, Slovensku, Polsku 
a Německu. Jezdili jsme nejen za krásných 
slunečních dní, ale i v suchu a bezvětří za 
30 stupňových veder, pastvinami s obtěžují-
cími ovády, v mokřadech plných komárů, jin-
dy zas v dlouhotrvající mlze, mrholení, dešti, 
občas i v bouřce a průtrži mračen.Nechyběly 
ani silné větry a teploty kolem bodu mrazu. 
Tyto změny počasí, stejně jako časté proměny 
krajiny byly příjemným zpestřením. Nezapo-
menutelné zážitky jsme prožili i při různých 
setkáních s lidmi, s mnohdy i známými. Pro-
tože zajímavostí a zážitků z této dlouhé ces-
ty bylo tolik, že se nevejdou do jednoho celé-
ho čísla Zbůšského zpravodaje, dovolím si je 
vydat na pokračování“.

Václav Straka

další úsPěcH 
Na kitFestu

Vždy s příchodem nového roku se do 
Stoda sjíždí mnoho plastikových mode-
lářů z celé ČR, aby zde předvedli své nej-
lepší modely. Je pro nás potěšující, že opět 
Zbůch měl zastoupení a to přímo vítězné. 
To když žák 7. třídy naší základní školy, 
David Foud získal v kategorii do 15 let 1. 
místo s názvem modelu – DUKW. Blahopře-
jeme mu k tomuto úspěchu a přejeme záro-
veň, aby nadále přivážel z podobných sou-
těží kov nejcennější!

 R. Hrdlička
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třetiNa doMácNostí odevZdává stará ZaříZeNí k likvidaci
Vysloužilá elektrozařízení odevzdává 

k recyklaci přibližně třetina českých domác-
ností. V souvislosti s ekonomickou recesí 
přestali lidé vyřazovat spotřebiče výměnou 
za novější model a ve větší míře je využívají 
po celou dobu jejich životnosti. 

Tato a další zjištění vyplývají z průzku-
mu veřejného mínění, který v roce 2010 pro 
kolektivní systémy ELEKTROWIN, ASEKOL 
a EKOLAMP zpracovala agentura Markent. 
Stejný průzkum se uskutečnil už v letech 
2006 a 2008. 
„Zpětný odběr“ se stal součástí každo-
denního slovníku

K nejdůležitějším zjištěním patří skuteč-
nost, že celých 96 % dotazovaných zástupců 
českých domácností v průzkumu uvedlo kon-
krétní vlastní vysvětlení pojmu zpětný odběr. 
Toto slovní spojení se tedy za pouhých pět 
let, kdy systém zpětného odběru vysloužilých 
elektrozařízení funguje, stalo běžnou sou-
částí každodenního slovníku Čechů. 

Pravdou ovšem je, že představa o tom, co to 
zpětný odběr je, popsaná v některých odpo-
vědích, stále není tak docela přesná. 42% 
dotázaných definovalo pojem zpětný odběr 
jako „předání nefunkčních elektrozaříze-
ní k likvidaci“. Další se ale domnívají, že se 
jedná o „poplatek za odběr starých spotře-
bičů“, „výměnu starých spotřebičů za nové“ 
nebo také „ekologické zlikvidování drahých 
přístrojů“. 
stouplo i povědomí o možnostech materi-
álového využití

Vysoké je také povědomí o možnostech 
využití surovin získaných z odevzdaných 
spotřebičů. Především díky informačním 
kampaním, kterým dominuje zejména seri-
ál akcí Zatočte s elektroodpadem, se pou-
hých 5% dotázaných vyslovilo nesouhlas-
ně k výroku „z vyřazených elektrozařízení 
lze použít mnoho surovin pro výrobu nových 
výrobků“.

Dalších 24 %účastníků průzkumu s ním 
„spíše nesouhlasí“, 39 % „spíše souhlasí“ 
a 31 % „rozhodně souhlasí“. 

Už od roku 2006, 
kdy byl proveden 
první ze tří prů-
zkumů, roste kon-
tinuálně podíl 
respondentů, kte-
ří hodnotí své infor-
mace o zpětném 
odběru elektrozaří-
zení jako dostačují-
cí. Letošní průzkum 
přesto ukázal, že 
je ještě co zlepšo-
vat i v této oblas-
ti. Přibližně třetina 
dotázaných si totiž 
stále myslí, že něk-
teré malé spotřebiče patří do běžné popelnice 
nebo do kontejneru na tříděný odpad. 
Ekologické chování ovlivňuje vzdálenost 

Češi nejčastěji odevzdávají k recyklaci 
kopírky (63 %), ledničky (60 %) a elektric-
ké sekačky na trávu (52 %). S tím, jak ros-
te informovanost o celém systému zpětné-
ho odběru vysloužilých spotřebičů, ale také 
stoupají nároky Čechů na jeho komfort-
ní fungování. Opakované průzkumy napří-
klad ukazují, že o celé desítky procent kle-
sá deklarovaná vzdálenost, kterou jsou lidé 
ochotni ujít nebo ujet s nefunkčním elektro-
spotřebičem na sběrné místo. „Malé spotře-
biče, jako třeba fény, jsou obyvatelé ochotni 
dopravit průměrně na vzdálenost 1417 met-
rů, velké na 1475 metrů.“ 
Kdo rozhoduje o koupi a kdo o recyklaci

Průzkum se ovšem nezabýval otázkou, jak 
daleko jsou zákazníci ochotni dojít nebo spíš 
dojet nakoupit nový spotřebič. Popsal zato 
velmi detailně, kdo v typické domácnosti o 
koupi rozhoduje. Stejně důkladně pak zkou-
mal, kdo rozhoduje o způsobu likvidace po 
skončení životnosti. 

Například o nákupu velkých domácích 
spotřebičů, jako jsou lednice nebo pračky, 
rozhoduje ze 43 procent případů celá rodina. 
O způsobu likvidace „vysloužilců“ se ale ten-
to „kolektivní orgán“ radí jen ve 28 % přípa-

dů. Většinou se o ni tedy musí postarat jeden 
konkrétní člen domácnosti, podle zjištění 
výzkumníků nejčastěji ten, kdo domů přiná-
ší nejvíce peněz. 

A musíme si přiznat, že právě během 
posledních dvou let se českým domácnos-
tem peníze nevydělávaly právě snadno, což 
ukazuje prodlužování doby, po kterou dnes 
musejí spotřebiče sloužit bez ohledu na to, 
že na trhu jsou v bohaté nabídce jiné, výkon-
nější a úspornější. Možná tak ubylo i času, 
který mohou ekonomicky aktivní lidé věno-
vat čemukoli mimo výdělečné činnosti. 
sběrná síť je stále hustší

Jedná se ale jen o subjektivní pohled. Zcela 
objektivně vzato se faktická průměrná vzdá-
lenost do nejbližšího sběrného dvora rov-
něž rapidně zmenšila: dnes činí 3138 metrů, 
k nejbližšímu prodejci, který zdarma odebe-
re starý spotřebič, to mají české domácnosti 
v průměru 2806 metrů. 

Je to tím, že sběrná síť je stále hustší. 
Dnes už zahrnuje 10 865 unikátních sběr-
ných míst. Historicky první místo zpětného 
odběru bylo otevřeno před pěti lety na Minis-
terstvu životního prostředí ČR. 

Za tu dobu už bylo v Česku ekologicky 
zpracováno přes 150 tisíc tun elektroodpadu. 
Více než 1000 tisíc tun z tohoto množství má 
na kontě ELEKTROWIN. 

WiNtejNerY - eFektivNí Posila v sYstéMu ZPětNéHo odběru
Již 500 WINTEJNERŮ rozmístil ELEKTROWIN od spuštění svého 

nového projektu do sběrných dvorů.
Nový projekt WINTEJNER, který kolektivní systém ELEKTROWIN 

začal realizovat od prvního čtvrtletí roku 2010 se záměrem usnadnit 
sběrným dvorům manipulaci se stále narůstajícím množstvím zpět-
ně odebraných elektrozařízení, zajistit jejich vyšší ochranu a součas-
ně zrychlit dopravní obslužnost, se v praxi skvěle osvědčuje. Obcí, 
které mají zájem, zapojit do zpětného odběru elektrospotřebičů ve své 
lokalitě tyto speciální velkoobjemové kontejnery, přibývá. Od spuš-
tění projektu rozmístil ELEKTROVIN do téměř 200 sběrných míst 
500 WINTEJNERŮ. Na sběrné dvory jsou dodávány vždy dva typy 
WINTEJNERŮ – jeden na shromažďování chlazení a druhý na shro-
mažďování velkých a malých spotřebičů. Systém funguje na principu 
výměny plného kontejneru za prázdný.

Ve WINTEJNERECH bylo od poloviny dubna do poloviny října 2010, 
tedy za pět měsíců, v rámci České republiky svezeno ze sběrných dvo-
rů 20% z celkové hmotnosti elektroodpadu. Kontejnery poskytuje 
kolektivní systém zdarma na vlastní náklady, výhradně obcím, kte-

ré s ním mají uzavřenou Smlouvu o zajištění zpětného odběru elek-
trozařízení a Smlouvu o umístění kontejnerů. V našem městě/obci 
máme umístěno x WINTEJNERŮ, ty byly v loňském roce naplněny 
a následně vyměněny x krát. 

ELEKTROWIN průběžně uzavírá smlouvy s dalšími vybranými 
obcemi. Několik dalších obcí již zahájilo přípravu na nutné úpravy 
svého sběrného místa (zpevnění plochy, zvětšení prostoru vjezdu), 
aby se mohly o umístění WINTEJNERŮ ucházet. Na takové úpravy 
může přispět ELEKTROWIN z Motivačního programu, který je určen 
na podporu a zkvalitnění sběru elektrozařízení v obcích. Výroba těch-
to speciálních kontejnerů bude pokračovat i v  roce 2011.

Tak, aby využívání WINTEJNERŮ zpětný odběr elektrozařízení 
skutečně usnadnilo a hlavně zefektivnilo, je nezbytné kapacitu kon-
tejneru vždy zcela naplnit. Proto každá obec, která uzavře Smlouvu 
o umístění kontejnerů, získává v rámci Motivačního programu spo-
lečnosti ELEKTROWIN nárok na pořízení vysokozdvižného vozíku, 
který je určen k manipulaci s odebranými elektrospotřebiči uvnitř 
kontejneru.
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 www.elektrowin.cz

Vysloužilý nemoderní spotřebič můžete 
zdarma odevzdat prodejci.

Starý spotřebič můžete odevzdat 
zdarma do sběrného dvora.

Nepouštějte se do demontáže spotřebiče, 
může obsahovat látky poškozující zdraví.

Za odložení spotřebiče do kontejneru 
či na černou skládku můžete dostat 

pokutu až do výše 20 000 Kč.

Kde je nejbližší sběrný dvůr, zjistíte 
na obecním úřadě nebo na webu: 
www.elektrowin.cz. Na obecním úřadě 
můžete zjistit i termín mobilního svozu.

GRATULUJEME! 
Pokud dodržujete tyto zásady, nemůžete se 

nikdy dopustit ekologického zločinu!

ZACHÁZENÍ S VYSLOUŽILÝMI 
ELEKTROSPOTŘEBIČI

P R A V I D L A
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čas Poutí – bYl to ráj Pro děti i Pro ZaMilovaNé
Pokud dovolíte, pojďte se mnou do historie 

a společně nahlédneme do času poutí, jak se 
na ně chodilo a co se na nich prodávalo …

Každé poutní místo i kostelík měly svého 
patrona, k jehož uctění putovali lidé zdale-
ka. Zatímco dnes přijede pouť do každé vět-
ší dědiny, dříve lidé opravdu pouť aktivně 
vykonávali. Putovali v prachu cest a muse-
li snášet mnohé nepohodlí – i to byl smysl 
jejich pouti, stejně jako rozjímání, modlitba 
a pokání. Snad nejdelší a nejznámější ces-
ta vede křesťanské poutníky do španělské-
ho poutního místa Santiago de Compostela. 
Jeho historie sahá až do roku 829, kdy zde 
byl objeven hrob sv. Jakuba. Od počátku 11. 
století se do tohoto místa sbíhaly poutní ces-
ty z celé Evropy – a křesťané po nich putu-
jí dodnes. Poutníci přinášeli domů na důkaz 
vykonané dlouhé cesty vyšívané nebo kovo-
vé odznaky sv. Jakuba. Odtud pochází i naše 
tradice svatých obrázků jako dárku z pouti.	
Naši předkové to měli jednodušší. Většinou 
neputovali přes Pyreneje, ale líbeznou jarní 
nebo letní krajinou Čech a Moravy na Svatou 
horu, K Dobré vodě, na Svatý kopeček a na 
další vyhlášená poutní místa. Není náhoda, 
že se většina poutí konala v době, kdy ješ-
tě nezačaly žně, kdy však bylo už dostateč-
ně teplo na cestu i případné přespání v příro-
dě. Pro venkovského člověka, který trávil celý 
rok prací ve svém prostředí, byla pouť do jiné-

ho místa událostí, na kterou se dlouho pře-
dem připravoval. Však také neputoval sám, 
ale se svými krajany shromážděnými v pro-
cesí. Nešlo tedy jen o náboženskou, ale i spo-
lečenskou událost. Kde jinde se dříve mla-
dí lidé z různých míst mohli setkat „ve vší 
počestnosti“ v doprovodu rodičů a krajanů? 
Kde jinde se mohl uplatnit jejich půvab i soci-
ální postavení lépe než ve svátečním oděvu? 
Na poutích se poznal nejeden mladý pár, na 
poutích se mezi krajany domlouvaly svatby 
i obchody.Však po mši svaté byl čas na odpo-
činek i na nějaké to občerstvení v hospodě, 
na setkání přátel, výměnu novinek. Každé 
poutní místo přitahovalo nejen zbožné pout-
níky, ale i kra-
máře z široké-
ho okolí. Vedle 
krámků s růžen-
ci, modlitbami 
a svatými obráz-
ky tady byly 
nabízeny nejrůz-
nější pochoutky 
– od tureckého 
medu po okur-
ky v láku, stejně 
tak i různé před-
měty pro parádu 
i k praktickému 
užitku v domác-

nosti. Pro děti byl pouťový mumraj pravý ráj! 
Pro zamilované zase příležitost, jak dát naje-
vo milovanému protějšku své city. Co se ostý-
chavý hoch neodvážil vyslovit, řeklo za něj 
srdce. Perníkové. Děvčata ho většinou scho-
vávala jako drahou relikvii. Vždyť bylo dár-
kem z pouti – a z lásky!

 (Text je použit z časopisu – Vlasta)

Jsem přesvědčen, že mezi námi není nikdo, 
kdo ještě nebyl na pouti v sousedních Úher-
cích. 

Je velká škoda, že v poslední době se vytrá-
cí z našich poutí ta neopakovatelná atmosfé-
ra, která byla nahrazena většinou asijskými 
trhy.  R. Hrdlička

orNitologové Mají Z výškY Nový rYbNík jako Na dlaNi
Z téměř osmimetrové výš-

ky mohou od včerejška sledovat 
zvířecí obyvatele severoplzeň-
ské rezervace Nový rybník orni-
tologové a jiní milovníci příro-
dy. Nedaleko mokřadu pro ně 
vyrostla dřevěná pozorovatelna.  
„Stavba je celodřevěná, dvoupa-
trová a až po střechu měří 8,2 
metru,“ řekl při včerejším slav-
nostním otevření zástupce kraj-
ského odboru životního prostře-
dí Jiří Vlček. Nový rybník, který 

leží mezi obcemi Líně, Zbůch a 
Úherce, je podle Vlčka v sou-
časnosti jedním z největších 
hnízdišť racka chechtavého, ale 
v jeho okolí není nouze ani o jiné 
zřídkakdy vídané ptáky. „Stahu-
jí se sem například jeřábi popela-
ví nebo čápi černí, výjimkou ne-
jsou ani potápky, motáci, slavíci 
nebo konipasové,“ pokračoval.	
Přírodní rezervace Nový ryb-
ník oficiálně existuje od roku 
2006. Z někdejší důlní propad-

liny vytvořili rybník za totali-
ty myslivci. Dnes je z něho spí-
še mokřad. Vyhlášení rezervace 
předcházela řada vyjednává-
ní – ekologům se z oblasti poda-
řilo po dohodě vyhnat původ-
ně zamyšlenou průmyslovou 
zónu i rychlostní železniční trať.	
Rezervace má rozlohu 12,8 hek-
taru, samotný rybník zabírá 
téměř desetihektarovou plochu. 
Pozorovatelna celkem vyšla na 
320 tisíc korun. Do budoucna 

by se stavba mohla stát i cílem 
turistů – pomoci by v tom moh-
la turistická stezka, o které 
uvažují zastupitelé Líní. „Máme 
v plánu začít pracovat ne stez-
ce pro cyklisty i pro pěší, která 
by vedla nedaleko odtud a kte-
rá by turisty na pozorovatelnu 
upozornila,“řekl línský starosta 
Michal Gotthard.

(článek použit z Plzeňského deníku  
ze dne 22.3.2011)
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Oproti dosud platné vyhlášce č. 111/1981 Sb. se výrazně zmír-
nily požadavky na četnost čištění běžných spalinových cest. Napří-
klad zatímco ještě vloni v případě komínů, na které jsou připojeny 
spotřebiče na tuhá nebo kapalná paliva s výkonem do 50 kW, byl 
požadavek na provádění jejich čištění šestkrát ročně, podle nové-
ho nařízení vlády stačí čištění pouze tři. Čištění je třeba provádět 
u všech druhů paliv, ať už jsou to kapalná, tuhá či plynná. Nařízení 
vlády však nyní umožňuje čištění spalinových cest a spotřebičů na 
pevná paliva o jmenovitém výkonu do 50 kW (tedy u běžných domá-
cích spotřebičů) i svépomocí. Všichni provozovatelé ale musí zabez-
pečovat čištění a kontrolu spalinové cesty prostřednictvím odborně 
způsobilé osoby jednou ročně.

Nařízením vlády se stanoví také podrobné podmínky pro vypa-
lování komínů a další nezbytné náležitosti k zajištění požární bez-
pečnosti při tomto výjimečném způsobu čištění komína, jakož 
i oznámení této požárně nebezpečné činnosti místně příslušnému 
hasičskému záchrannému sboru kraje nejméně 5 pracovních dnů 
před zahájením této činnosti. Jiří Hájek, starosta

ZMěNY Při ProvoZu koMíNŮ a kouřovodŮ

shrnutí podstatných změn oproti stávající právní úpravě

Dnem 1. 1. 2011 vstoupilo v platnost naří-
zení vlády č. 91/2010 Sb., o podmínkách 
požární bezpečnosti při provozu komínů, 
kouřovodů a spotřebičů paliv. Tímto dnem 
byla zrušena vyhláška č. 111/1981 Sb., o čiš-
tění komínů.

Vyhláška č. 111/1981 byla poplatná stavu 
vědy a techniky v době jejího vzniku a pro-
to už delší dobu neodrážela skutečné potře-
by současné praxe a byly v ní také některé 

pojmy a označení pro dnes už neexistující 
subjekty (například národní výbor, kominic-
ký podnik atd.). Také z těchto důvodů byly 
podrobné podmínky uvedené ve vyhlášce č. 
111/1981 Sb. v současné době jen stěží apli-
kovatelné a téměř nevymahatelné.

Nařízení vlády č.91/2010 vychází jednak 
z obecné prevenční povinnosti stanovené v 
§ 415 občanského zákoníku a jednak z pre-

venční povinnosti v oblasti požární ochrany 
zakotvené v zákoně o požární ochraně.

Obecná prevenční povinnost na úse-
ku požární ochrany vyplývá všem subjek-
tům z ustanovení zákona č. 133/1985 Sb., 
o požární ochraně, ve znění pozdějších před-
pisů, a je vyjádřena takto: „Každý je povinen 
počínat si tak, aby nezavdal příčinu ke vzni-
ku požáru, neohrozil život a zdraví osob, zví-
řata a majetek;…“.

obec ZbŮcH

vYHlašuje výběrové říZeNí Na PoZici
- referent/ka všeobecné správy 

které je zajišťováno poradenskou společností A TREND, alej Svobody 56, Plzeň

Vyhlašovatel: obec Zbůch, Náměstí 205, 330 22 Zbůch

poDMíNKy:	 - bezúhonný občan způsobilý k právním úkonům
 - SŠ vzdělání s maturitou, VŠ
 - komunikativní dovednosti, flexibilita
 - uživatelská znalost PC ( MS Word, MS Excel )
 - základní znalost účetnictví výhodou
 - řidičský průkaz skup. B výhodou

obsah přihlášky do výběrového řízení:
 - motivační dopis 
 - strukturovaný životopis
 - písemný souhlas se zpracováním, uchováváním a poskytnutím osobních údajů 
   třetím osobám po celou dobu trvání výběrového řízení

Náplň práce: agenda matriční, evidence obyvatelstva, občanských průkazů, správy poplatků, 	
 mzdového účetnictví a personalistiky, Czech POINT, datové schránky, spisová a archivní služba

V případě zájmu o nabízenou pozici zašlete přihlášku na e-mail: plzen@a-trend.cz

Lhůta pro podání přihlášek končí dne 22. 4. 2011 do 16.00 hodin..
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škola lYžováNí
Nejenom rybářský „potěr“, ale i další děti ze Zbůchu a jeho oko-

lí jezdí lyžovat na Šumavu. Zásluhou SKILOKO. Plzeň a především 
jejich vedoucích – Ivaně a Zdeňkovi Kleistnerovým a Katce a Hon-
zovi Růžkovým, se postupně učí základům lyžování.

 Během vhodných klimatických podmínek na Šumavě je mož-
no je vidět kolem Belvederu v Železné Rudě, kde má tento plzeňský 
klub své sídlo. R. Hrdlička

Vzpomínám si, že jako dítě školou povinné, 
jsem sbíral různé věci: od známek, nálepek, 
obalů od žvýkaček až třeba k různým odzna-
kům. Bohužel, nikdy jsem nevydržel delší čas 
u jednoho druhu, asi jako většina dětí, přesto 
mohu tvrdit, že takovou celoživotní láskou se 
mi stala příroda.

O to více obdivuji jednotlivce, kteří od své-
ho útlého mládí se věnují jednomu koníčku, 
který se postupně pro něj stane „koněm“ a co 
více, že dokonce jsou tak úspěšní, že si odváží 
ocenění z různých soutěží a výstav. Naš t ě s 
t í takových úspěšných lidí máme v naší obci 
několik a dokonce v jedné zájmové činnos-
ti hned čtyři. Takovým „koněm“ je plastiko-
vé modelářství, kterému se dnes na špičko-
vé úrovni v kategorii žáků a juniorů věnují 
David a Jan Foudovi a v kategorii dospělých 
Bedřich Flégel a Tomáš Hrabačka. Dnes vám 
představím toho posledního – Tomáše Hra-
bačku s kterým jsem se domluvil,že s ním 
udělám rozhovor, který se nakonec protá-
hl na dvě hodiny a byl pro mne dost pouč-
ný a věřím, že jeho vyprávění bude zajíma-
vé i pro vás.
V KoLiKA LETECH jsTE ZAČíNAL s TíM-
To DRUHEM KoNíČKU ?

„Především musím podotknout, že jsem 
tzv. náplava, že jsem vyrůstal v Plzni – Doud-
levcích a jako každý druhý kluk jsem začí-
nal se slepováním plastikových stavebnic. 
Ve věku, když jsem chodil na základku tak 
mě to ještě tolik nechytlo, intenzivně jsem se 
tomuto koníčku věnoval po vojně, někdy ve 
svých 25 letech“.
VE KTERÉM KLUBU jsTE ČLENEM ?

„Jsem v Klubu plastikových modelá-
řů v Plzni. Je to nejstarší modelářský klub 
v ČR, který byl založen v r. 1969. Scházíme 

se pravidelně v restauraci, nemáme ani stá-
lé sídlo klubovny, protože nikdo vám peníze 
nedá a ty roční příspěvky nestačí na nájem“.	
STARÁ SE VÁŠ KLUB O ZAČÍNAJÍCÍ MODE-
LÁŘE?

„Naši dva členové vedou kroužek ve stani-
ci mladých techniků. Bohužel, o tento druh 
koníčku není mezi naší mládeží velký zájem. 
Je potěšující, že sourozenci Jan a David Fou-
dovi se věnují modelařině na takové úrovni, 
že přivážejí z různých výstav nejvyšší oceně-
ní“.
ZÚČAsTňUjETE sE jEN DoMáCíCH 
VÝsTAV Či jEZDíTE i Do CiZiNy?

„I když mi kolegové říkají, že bych se mohl 
se svými kousky prosadit i venku, což si o 
sobě nemyslím, přesto za 14 dní jedu poprvé 
do Vídně a beru tam letadlo Aviatik D II. z 1. 
světové války v měřítku 1:48“.
jAKÝM sTyLEM, ZpůsoBEM sE HoDNo-
Tí soUTĚž?

„Hodnotí se porovnávacím způsobem, máte 
v kategorii například deset modelů a porota 
vybere tři na pohled nejhezčí modely a pak je 
náročnější bodovací soutěž“.
Májí NAŠE fiRMy ÚspĚCHy VE VÝRoBĚ 
sTAVEBNiC LETECKÝCH MoDELů ?

„Naše výrobky jsou na velmi dobré úrovni, 
japonské firmy mají tradici 40 let a jsou špič-
kové, odlévané věci mám z Polska“.
s jAKÝMi DRUHy sTAVEBNiC pRACUjE-
TE?

„Mám modely stříkané anebo odlévané, 
máte k tomu doplňkové věci, je to alchymie, 
modelařina se dělí na další kategorie, měřít-
ka, techniky, diorámy aj“.
KTERÉ DRUHy MoDELů DĚLáTE NEjRA-
DĚji?

„Specializuji se na 1. světovou válku, jed-
noznačně modely letadel, jedině vrtulo-
vá letadla“pokud to nemá vrtuli,tak to není 
letadlo“,proudová letadla nedělám“.
jAK V pRůMĚRU DĚLáTE DLoUHo jED-
No LETADLo?

„Přibližně tři až čtyři měsíce, podle velikos-
ti, náročnosti, barevnosti, model musí odpo-
vídat době, realitě. Abych to udělal přesně, 
musím prostudovat hodně časopisů, detail-
ních fotografií, kde to letadlo sloužilo a jiné 
maličkosti, které jsou dost důležité“

Na závěr našeho rozhovoru děkuji panu 
Tomáši Hrabačkovi za zajímavé vyprávě-
ní, ne každý den máme příležitost se dozvě-
dět o tomto druhu koníčku, který nejenom 
potěší srdce každého jednotlivce, který má 
cit pro detaily, ale též svojí prací uchovává 
pro další generace různý úsek naší historie.	
Nejproduktivnější člen klubu KPM Plzeň, 
pan Tomáš Hrabačka si vás už dnes dovolu-
je pozvat na zajímavou akci – PILSEN KIT – 
která se koná v sobotu, 27. srpna 2011 v Plzni 
– Lobzích ( střelnice ) od 9.00 – 16.00 hod.

 R. Hrdlička

žijí MeZi NáMi – toMáš Hrabačka (1972)

aktiv kroNikářŮ
Stalo se hezkou tradicí, že se 

pravidelně každým rokem setká-
vají kronikáři okresu Plzeň – 
sever vždy v jiné obci či městě 
a navíc od roku 2009 se k nám 
přidali „písmáci“ z Mikroregio-
nu Radbuza. Po loňském setká-
ní, které pořádala naše obec, 
jsme se letos sjeli do Přehýšo-
va. Zde nás přivítala starostka 
obce, paní Dana Draská, která 
nás seznámila jak s historií, tak 
i přítomností této obce na Nýřan-

sku. Celý aktiv řídila paní Jana 
Dienstpierová z Muzea a galérie 
severního Plzeňska v Mariánské 
Týnici. Hostem letošního akti-
vu kronikářů byl Mgr. Petr Hub-
ka ze Státního archivu v Plzni. 
Hlavním bodem jeho vystoupe-
ní bylo téma: Současnost a kro-
nikářská praxe. V příštím roce 
bude hostitelem setkání kroni-
kářů město Stod.

Za všechny přítomné  
Rudolf Hrdlička

 kronikář obce Zbůch



��

oslava Mdž
Nastal 8. březen, kdy je světový svátek MDŽ. Všechny ženy jsou uctívá-

ny za to, že jsou ženy, matky, které dávají život pro další pokolení. Od mužů 
dostávají odměnu „Kytičku“. Nejen život, ale i práci, která mnohdy není 
odměněním srovnatelná s mužem.

Před 22 lety se v naší obci též konala oslava MDŽ s kytičkou a občerst-
vením.

Po roce 1989 se tento svátek přestal uctívat, což považuji, a nejen já, za 
politicky nedomyšlený. Zúčastnila jsem se po mnoha letech oslavy MDŽ 
v kulturním zařízení PEKLO v Plzni. Bylo to odpoledne plné dobré pohody. 
Hrála kapela z Holýšova „Šrumec“, vystoupení žen BABY DOU z Chotěšova. 
PEKLO přeplněné! Tohoto odpoledne se zúčastnili EU poslanci a další. Kaž-
dá žena dostala kytičku. Při této příležitosti jsem vzpomínala na naše teh-
dejší MDŽ, konané v bývalém kulturním domě. Zbůšské ženy vzpomínáte? 
Není to k zapomenutí!

A teď bych ráda oslovila naše představitele 
O.Ú. Zbůch. Určitě by za to stálo pro naše ženy 
udělat hezké odpoledne při takovém ŠRUMCI. 
Nebo snad ne? To je názor můj, možná že druhý 
má názor jiný, opačný, nikterak mu jej neberu. 
Touto cestou přeji všem ženám ve Zbůchu a nejen 
místním k MDŽ mnoho životních úspěchů, elánu, 
zdraví, když se jim toto všechno naplní, bude 
život „kytička“, kterou dostaly.

 Helena Birnbaumová

Foto Z MasoPustu
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Zdravé mléko seženete v novém mlékomatu v Líních

Obyvatelé Zbůchu a nejbližšího okolí mají od 

minulého měsíce možnost pít pravidelně 

opravdové zdravé mléko.  Zemědělská farma 

Milknatur ze sousedních Líní zprovoznila ve 

svém areálu 

mlékomat. 

Nabízí v něm 24 

hodin denně 

čerstvé kravské 

mléko, které již 

není nutné před 

konzumací 

převařovat, jak 

je to u jiných 

českých 

mlékomatů, 

které nabízí 

syrové mléko. 

 „Mléko 

Milknatur je 

šetrně 

pasterované, 

neboli těsně po 

nadojení zahřáté na teplotu 75°C po dobu 

20 sekund a následně zchlazené na teplotu 

kolem čtyř stupňů. Tato jedinečná úprava 

už zajišťuje mléku absolutní hygienickou 

bezpečnost a zároveň zaručuje plné zachování 

chuti, vůně a všech důležitých výživových 

složek, jako jsou bílkoviny, vitamíny, minerály 

včetně kalcia,“ říká šéf farmy MVDr. František 

Sikyta.

Mléko se od nadojení dostane do mlékomatu 

během několika málo hodin. Brzy ráno se dojí, 

poté proběhne jemná pasterace a 

v dopoledních hodinách se automat plní. 

Zákazníci si mohou odebrat mléko 

v jakémkoliv množství. Za 20 Kč obdrží litr 

mléka, ale pokud vhodí třeba jen dvě koruny, 

dostane zákazník decku mléka Milknatur. 

Každý si může přinést vlastní láhev nebo i 

kanistr. Láhev lze ale pořídit i na místě a to 

plastovou i skleněnou. 

Farma provozuje též mlékomaty v Plzni. Stojí 

na Borech, Slovanech, Košutce a na 

Doubravce. „O mléko je velký zájem, proto 

jsme chtěli stejnou možnost nabídnout i 

našim 

sousedům. 

Záleží nám na 

kvalitě života a 

rozsahu služeb 

v našem 

mikroregionu,“ 

odůvodňuje 

instalaci zařízení 

Sikyta. 

Kromě mléka si 

zájemci mohou 

na farmě pořídit 

i mléčné kultury 

na domácí 

výrobu jogurtu, 

kefíru, tvarohu 

a sýrů. Nabízí je 

faremní 

prodejna, která má otevřeno v pondělí 

a pátek od 14 do 17 a v úterý, středu a čtvrtek 

od 10 do 13 hodin.

Mlékomat Milknatur

• Líně, Na Vypichu 636   

(mezi Tlučnou a Líněmi)

• V provozu 24 hodin denně

• nabízí mléko Milknatur a skleněné 

a plastové lahve

• www.milknatur.cz

• Facebook: Milknatur – opravdové mléko

     PRODEJ CHOVNÉ DRŮBEŽEPRODEJ CHOVNÉ DRŮBEŽE
           /z veterinárně kontrolovaných chovů, které zaručují kvalitu a vysokou užitkovost/ 

                                                                             

                                    trasa č.105 Heřmanova Huť /Plzeň – sever/
• 13h Heřmanova Huť /před nákup.střediskem/  • 14h Stod /parkoviště na náměstí/
• 14,30 Chotěšov /před samoobsl. Spar/  • 15h Zbůch /na náměstí/  
• 15,30 Líně /na návsi/  • 16,30 Město Touškov /naproti autobus.zastávka/ 
• 17h Horní Bříza /před MěÚ/  • 17,30 Třemošná /za samoobsluhou v sídlišti/

Prodej 19.5.2011  
Kuřice černé, červené   stáří: 14-18týd.  cena: 130-150,-Kč

Kačeny pekingské /bílé brojlerové/                  1-3týd.    60-80,-Kč

Kačeny barbarie /husokačeny/                     1-3týd.  90-110,-Kč

Husy /bílé/              1-3týd.           130-150,-Kč

Husy /landeské/                    1-3týd.           130-150,-Kč

Krůty /kanadské širokoprsé brojlerové/                         6-8týd.           250-290,-Kč

Prodej 24.10.2011
Kuřice černé, červené             stáří: 14-18týd.        cena: 130-150,-Kč

Drůbež, prosím,OBJEDNÁVEJTE na adrese:Gallus Extra s.r.o., Pražská 8, 586 01 Jihlava 

tel.567 212     754, 567     214     502, mob.731 701     331, po-pá 8-15h!   gallusextra@centrum.cz  

recitačNí 
soutěž

Rok se s rokem sešel a nás, letos již 
počtvrté, čekalo klání v recitaci. Koncem 
února jsme si uspořádali školní kolo. Žá-
ci soutěžili ve třech kategoriích podle věku. 
Všichni soutěžící se pilně připravili, aby 
jejich přednes byl co nejlepší.

Nakonec jsme do okresního kola, které se 
konalo v Nýřanech, vybrali 5 žáků. Z druhé 
třídy jely Kateřina Eisenhamerová a Hele-
na Trávová, ze čtvrté třídy Eva Pomajbíko-
vá a Veronika Kořínková a z páté třídy jel 
Petr Torma.

Musím říci, že v konkurenci, která na nás 
v Nýřanech čekala, jsme se neztratili a se 
ctí jsme reprezentovali naši malou zbůš-
skou školu.

Recitátorům děkuji za jejich píli a vzor-
nou reprezentaci školy.

 Mgr. Irena Svobodová

UpoZoRNĚNí oBČANůM, 
kteří nemají zaplacen	

poplatek za psy, 	
aby tak učinili.	

Ing. HODAn JOsef 
droko s.r.o. 

pRoDEj poTRAViN	 

A sMíŠENÉHo ZBoží 
Zbůch


